
Projekt

z dnia  6 grudnia 2018 r.
Zatwierdzony przez .........................

UCHWAŁA NR ....................
RADY MIASTA WISŁA

z dnia 20 grudnia 2018 r.

w sprawie przyjęcia apelu do Minister Edukacji Narodowej

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 2 ustawy z dnia 8 marca 1990 r o samorządzie gminnym (Dz. U. z 2018 r., 
poz. 994)

Rada Miasta Wisła
uchwala:

§ 1. Przyjąć apel do Minister Edukacji Narodowej, stanowiący załącznik do niniejszej uchwały.

§ 2. Wykonanie uchwały powierzyć Burmistrzowi Miasta Wisła.

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.

 

Przewodniczący Rady  
Miasta Wisła

Janusz Podżorski
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Załącznik do uchwały Nr ....................

Rady Miasta Wisła

z dnia ...........................

Wisła, 20 grudnia 2018 r.

Pani Anna Zalewska

Minister Edukacji Narodowej

Szanowna Pani,

Rada Miasta Wisła pragnie wyrazić swoje stanowisko w sprawie mechanizmu finansowania oświaty 
w Polsce w dobie wdrażania reformy szkolnictwa, a co za tym idzie, skutków tych przemian dla 
samorządów.

Miasto Wisła, gmina miejska usytuowana w regionie Beskidu Śląskiego, jest organem prowadzącym dla 
pięciu szkół podstawowych i czterech przedszkoli. Łącznie do placówek tych uczęszcza 1 174 uczniów 
i wychowanków (stan SIO na 30 września 2018 r.) Od lat polityka oświatowa Gminy skupia się na 
stwarzaniu optymalnych warunków do wszechstronnego rozwoju dzieci i młodzieży, ciągłego polepszania 
poziomu nauczania poprzez zapewnienie wysoko wykwalifikowanej kadry nauczycielskiej oraz 
wprowadzaniu innowacyjnych rozwiązań. Mając świadomość, iż wydatki na oświatę nie powinny być 
postrzegane jedynie jako niepotrzebny balast, lecz raczej dobra inwestycja, która przyniesie wymierne 
korzyści w przyszłości, włodarze Miasta zawsze traktowali tą dziedzinę priorytetowo, mierząc się 
z wyzwaniami, jakie stawiały przed nimi kolejne reformy oświaty. Jednakże reforma, którą zaczęto wdrażać 
1 września 2017 r., zachwiała stabilną sytuacją w szkolnictwie wiślańskim, sytuacją wypracowaną 
konsekwentną polityką oświatową Gminy na przestrzeni ostatnich kilkunastu lat. Odczuliśmy dotkliwie 
ogromne skutki finansowe tych przemian. W roku 2018 część oświatowa subwencji ogólnej dla Wisły 
wyniosła 5 986 779 zł i nie wystarczy nawet na pokrycie wynagrodzeń w oświacie (wydatki na 
wynagrodzenia to kwota 8 672 626 zł. - stan na 30.11.2018 r.). Planowane wydatki na realizację zadań 
oświatowych w tym roku to kwota 13 852 641 zł. Miasto będzie zmuszone dołożyć do subwencji kwotę 
7 865 862 zł, co daje aż  57% całości wydatków oświatowych. Wisła jest miejscowością górską 
o rozproszonej zabudowie (5 dolin), co dodatkowo utrudnia i zwiększa koszty realizowanych zadań 
oświatowych (małe szkoły pod względem liczby uczniów, trudny teren pod względem dowożenia, liczba 
godzin danych zajęć w szkole niewystarczająca do etatu nauczyciela tych zajęć). Lawinowy wzrost wyżej 
wymienionych wydatków jest bezpośrednio  spowodowany likwidacją gimnazjum (spowodowała, że część 
pomieszczeń, w których gimnazjum miało swoją siedzibę będzie niewykorzystanych, a i tak trzeba je 
utrzymywać), zmianami dotyczącymi udzielania pomocy psychologiczno – pedagogicznej, koniecznością 
doposażenia (a niejednokrotnie utworzenia pracowni od podstaw) w sprzęt i pomoce dydaktyczne związane 
z przedmiotami, które w związku  z reformą weszły do ramowego planu nauczania w klasach siódmych 
i ósmych, zmianami w zakresie wysokości pensów nauczycielskich (ich obniżki), czy też podwyżkami 
wynagrodzeń nauczycielskich realizowanymi z poziomu Ministerstwa bez jednoczesnego zabezpieczenia 
odpowiednich środków w części oświatowej subwencji ogólnej na ich wypłatę.

Z ekonomicznego punktu widzenia sieć szkół w Wiśle powinna obejmować w zasadzie trzy większe lub 
maksymalnie cztery szkoły podstawowe. Mimo tych przesłanek natury ekonomicznej władze samorządowe 
Miasta od wielu lat, kosztem innych potrzeb i zadań, starają się tą strukturę szkół utrzymać. Z roku na rok 
jednak, w obliczu kolejnych reform oświatowych i permanentnych zmian, które generują nowe koszty, 
utrzymanie takiego status quo będzie coraz trudniejsze, a być może stanie się niemożliwe.

Naszym zdaniem skutki tych wszystkich wprowadzanych zmian nie są uwzględniane w sposobie 
podziału części oświatowej subwencji ogólnej. Zmiany są przeprowadzane szybko, bez koniecznych analiz, 
często w formie „zmian dla samych zmian”. Inaczej pewne rozwiązania wprowadza się w szkołach dużych 
w większych aglomeracjach, a inaczej w szkołach małych, a jeszcze inaczej w trudnych terenach górskich. 
Rozwiązaniem nie jest także zwiększanie ogólnej puli środków subwencji oświatowej, bez jednoczesnego 
opracowania mechanizmu ich podziału tak, by sprawiedliwie uwzględnione zostały potrzeby 
poszczególnych samorządów.

Stąd zwracamy się do Pani Minister z apelem o dogłębne przeanalizowanie modelu współfinansowania 
oświaty i wypracowania wspólnie z samorządami takich rozwiązań, które będą wspierać samorząd 
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w większym stopniu, niż dzieje się to obecnie. Domagamy się, aby kwota subwencji dla Gminy Wisła 
wzrastała proporcjonalnie do kosztów, jakie samorząd musi ponosić współfinansując tą ważną dziedzinę. 
Planowany wzrost finansowego standardu A o 3,4% w żaden sposób nie oddaje skali wzrostu kosztów 
w oświacie, z których największą część stanowią wynagrodzenia nauczycieli. Nie chcemy, aby oświata 
kojarzyła się tylko i wyłącznie z ogromnymi kosztami i ciągłymi zmianami. Współczesna szkoła potrzebuje 
spokoju, stabilizacji, dobrych rozwiązań w zakresie finansowania przez państwo i samorządy, bo tylko 
w takich warunkach młode pokolenie ma szansę na zdobycie solidnego wykształcenia, które da im dobre 
perspektywy na rynku pracy w przyszłości. Taką mamy wizję dla wiślańskiej młodzieży. Zależy nam na 
tym, aby oświata w Wiśle była dobrą wizytówką naszego Miasta. Mamy nadzieję, że nasz apel spotka się ze 
zrozumieniem z Pani strony i będzie bodźcem do ponownego przeanalizowania sytuacji i podjęcia 
konstruktywnych działań w celu wypracowania lepszego mechanizmu finansowania oświaty w Polsce.

Z poważaniem

Do wiadomości:

- posłowie z okręgu bielskiego

- senator z okręgu bielskiego

- posłowie - członkowie komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży

- kurator oświaty w Katowicach
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